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L.S.V.A. Has Uncovered New Racket
In Guerrilla Back Pay, Lovett Reports

What was apparently another
racket in connection with back
pay for guerrillas had just been
uncovered by investigators of the
U.S. wveterans administration, it
was announced by Gen. Ralph B.
Lovett, U.S.V. A, regional man-
ager,

Members of the 103rd Infantry
regiment, L.G.AF. supposedly
under the command of a “Col.”
Vicioriano Luluquisin, appeared
to be the intended victims.

Letters, bearing the alleged
signature| of *‘Col,” Luluquisin,
have been circulated amongst

the battalio® and company com-
manders of the 103rd Infantry
regiment requesting them to sub-
mit 20 centavos. to "Col.” Lulu-
quisin’s headquarters for each
man in ‘their respective units to
cover the cost of preparation of
vouchers elaiming back voay.

These letters stated that the
vouchers were "to be submitted to
the U, S.V. A., which would au-
thorize payments of back pay, in
compliange with a memorandum
purporting to come from g “J.T.
Johnston, Chief, Treasury Dept.,
ELE. VLA

Gen. Lovett, in exposing this
obvious attempt to defraud a
large number of ex-guerrillas,
stated that the U.S.V.A, had nev-
er employed any person named
J. T. Johnston and that there was
no such title in his organization
as ‘'‘Chief, Treasury Dept."” The
memeorandum, allegedly from the
U.S.V.A, referred to in *Col.” Lu-
luquisin’s letter is not authentic
and should not be accepted as
such by any person.

Lovett also stated that the
U.S.V.A, had absolutely no -con-
trol over and did not in any way
administer matters pertaining to
arrears in pay, quarters allow-
ance, or guerrilla recognition.
U.S. army authorities have ju-
risdiction over such matters and
all inquiries in connection with

these matters are referred to the |

U.S. army.
Photostat copies of the corre-
spondence and additional evi-

dence obtained by the office of
thel chief attorney of the vet-
erans administration have been
forwarded to the national bureau
of investigation and the Philip-
pine constabulary,
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MANILA BULLETIN, THURS.,‘%; 31, 1952

US. SYMPATHETIC
T0 PACIFIC BODY

WASHINGTON, July 31 (UP)
—Secretary of State Dean Ache-
son said-at a press conference
Wednesday that the TUnited
=tates was sympathetic to the
idea of a Pacific Council for all
free nations of the Pacific, but
that he could not foresee at pre-
sent how it would develop,

Acheson said he bhelieved, how-
ever, that the foreign ministers
of Australia, New Zealand and
the TUnited States would meet
once a year and perhaps
often in the council te be set up
in Honolulu next month,

Asked if he thought a wider
counegil, including other free na-
tiong of the Paciifc, might evolve
from the Anzus council (Austra-
lia, New Zealand and the -United
States), Acheson. pointed out that
congress and the United States
and Far Eastern governmenis
had put {forward the Pacific
Council idea,

He cited the specific sugges-
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tion of Philippine President
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Quirino for such a council.
has proved impossible so {7
said,

The United States, he .t
always has been. sympathet
the 1dea; but said that he
not know how such an o
ization would come about,

He cited the problems of
fer.ng security interests, diffe
points of view and the grean-".-
tances involved as major I
diments to a Pacific Council. ™

At the Honolulu meeting open-
ing August 4, Acheson said the
three governments hope to reach
an acreement on the organization
of ' the council and it§ funcfions.
The foreigneministers will take
up vayrious political and“military
matters aifectihg their relations
in the Pacific, he said.

He expressed hopeé that the or-
ganization to be set up will
vide more effective governy

to-government relations
Australia and New Ze~"
He said therg w»

observers f-
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MEADQUARTERS
PHILIFPINES~RYUKYUS COMMAND
RECOVERED FERSONNEL DIVISION

APQ 707 |

15 ¥erch 1948

SUBJECT: Claims Racketeers
TO ¢ The Director, R

Approximately a month ago, Major Mendosa, the officer in clorgm of
Failippine Army persomnel on duty with this Division, inforwed »e that
he had received informetion that the claiment in the case of Jooo Lapus
had been contacted by individuals on duty with this Division whe 1nformed
her that for the sum of J2,000,00 they could arrange to expedito her cleim,
Yajor Nendosa had umrmi with hor and an agresment was reacho’. that
wher har case was adjudicated and forwarded to Finance Serviee, olo would
reveal to him the names of the individuals in the Deceased Clains “og=
tion, who were allegedly involved, In view of this fact, the eoce wan
handiod 88 a special one and was adjudicated, reviewed, and forvoried to
Finance Service without going through the normal o« Only four
individuals in this seotion imow of this aetion,

Approximately two weeks after the case had been forwarded to Caump
Murphy, the clsimant contacted the Judge Advocate General's Office,
®hose responsibility it is to determine heirs, and they informed hor
that although she had been living with the deceased for some tin, and

him two hours before his death, she would not be
pay. All such funds would go to relatives of
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CRRNELLRRELI LAk

Subjs Claims Rasketeers - Cont'd

1053«-A Pedro Gusvarra 8t., Manila. He is assisted by Pauline Bricoos,
Jrey 0l80 & momber of this gouerrilla unit. It was stated thatis group

E
:
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:
¢
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must - quare
ring set with diasronds. While this deseription is very gemeral, it most
closely fits Captain Beate Relato who has been working in Sectiom "/-C7,
Captaln Relete 18 rather tall and well duilt, He wears a ring with o

_ on & vectargle of sold. In commeotion with Captoin
Relato, 1% shauld be stated that he wae with the Field Processing "ean
time thet a complaint was nede by individuals
fron thatl province, that the team wer requiring the payment of a epoci-
fied amoun® before thoy would proocess them, It 1s understesd that inwvose
tigation of thia mettor failed to reveal any positive proof. It 1o
possidle that sueh fact 1o purely clrcumstantial svidence, howewer, 1t is
felt that such information should be made knewn.

Major Nendoza stated that he intonded to present the facts stated
sbove, to Col Gabriel, G2, Armed Forcos of the Philippines, for invos-
tigation, He hoped that it would be posaidle to set a trap whisch would
result in the apprehension af the infividuols inmvelved, snd that canclue
pive evidense suffioient %0 obtain & conviction misht be chtained.

dnlles the information ae stated ubove does not indicate conclusiwely
that the ponbers of this proup are asospting bribes for orimes commiited

againat the U.S, Covornment, it is bdelieved that records have been

chanred, and falsified in conneection with their activitiea, 1t 1a
belioved ad to allow individuals suspscted, to contime their em-
ployment for the present, so that an investigzation may be conducted.
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HEADQUARTERS
PHILIPPINBS ~RYUKYUS COMMAND
RECOVEHED PERSONNEL DIVISION
APO 707

18 February 1948

SUBJECT: Investigation of Alfredo Dagehoy
T0s . The Director, RFD

The following is a summary of the facts as obtained from an invese
tigation coneerning the alledged acceptance .of money by PHILIYCOM eivi-
lian employee, Alfredo Dagohoy,on or about the 20th of Januery 1948,

According to the statement of the claimmt, (a copy of which is
attached), she came to this section on 12 January 1948 to inquire as to
the status of her claim, She was informed by Mr, Dagohoy that the claim
wag in the Control section and he intimated that it would be there for
a considerable period of time, but with help it could be expodited, He
then made arrangements to meet her 1n a Restaurant across the street
from this Division, where he told her that for the sum of P1000.00, he
could alter the case to entitle the weteran to an additional yoar of
pay, as well as expedite it. It was there upon agreed that the clalmant
would attempt to obtain the money and meet him in the Restaurant, at a
later date.

On 20 January 1948, the time of the next meeting, they wonti to a
Restaurant down town where he finally agreed to settle for F(00.00.
Records indicate that he ask for and was granted a pass for ono-~half
day on this date. Upom receipt of F600.00, he gave the clainmt a copy
of a standard form used by this section to inform claimants os to the
date their cases were sent to Finance Service, HNDF, for computation,
The form stated that the case had been sent to Finance Service on the

8th of Jenuary 1948, The claimant there upon checked with tho "inance
and Judge Advocate General's Offices at Camp Murphy, where sho Tound
that she would be entitled to approximately JF1,600,00 and tha! no change
had been made in the case entitling her to arrears in pay corresponding
4o an additional year of service.

She returned to RPD on 13 Feb 48, with the intent of frying to
recover the 600,00 from M,, Dagohoy. As Mr. Dagohoy was absont, such
fact was discovered and an immediate investigation started. e returned

the following morning and was immedistely placed under and turned
over to an agent of CID to be held pending further investigation., At
the time that the individusl was placed under arrest, he tted to one

of the officers in this section, that he received the sum of F600.00 for
the promise to expedite the case and alter the file. i*
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- That afterncon, CID agent, Azcuets, returned and informed me that
in his opinion, the Lrnqr did nut. have a cass against the subject indi-
vidual in view of the fact that apparently no falsification of records
was made and that no crime had been committed against the US Government.
Mr, Azcuete, reported that while the individual would talk, he refused
to make any vrittan statement. Mr, Dagohoy had stated thlt. he had glven
the money to an individual down town who was known to him only as "Herris",
and that he had not received any of the P600.,00 for his share. "Horris®
was supposedly the head of a group of individuals employed by this Divie
liunﬁhﬂi intent it was %o obtalin money frnl individuals who had eloims
on file.

At that time I called the PHILRYCOM, Judge Advocate Ceneral's 0ffiee;.
and spoke Lo Major Brown, relsting the whole story. He stated that we
would be unable to prefer court martial charges against the individual
as apparently no crime had besn committed against the U8 Covernment .,

His advice was to discharge the individual with prejudice and forget the
matter.

I then contacted the Director by telephons advieing him of such famect
and it was agreed to turn the individual over to Major Mendoza, Chief,
AG-AFPRP Branch, who it was hoped might be able to persuade the indivi-
dual to return the P600,00 as well as to see if the case could be pre-
sented to ¢civilian authorities for prosecution under Republic Act 136,

The paruénml officer was requested to have the subject employee

discharged with prejudice. :
(} Q) s RIS

Statement of J. Lacbo 1st Lt LL'E'.'!
i BEx 0 for MI, PA Br.,
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Statement of JUANA LACBO taken 1520 hours, 12 Feb 48 at the 0ffice of
the Chief, AG-AFFEP Br,, Handaluyong, Rizal, v | - :

EZATLEEXZ

I, JUANA 1ACBO, FPilipino, 60 years of age and residing at 318, Int 7
San Andres, ¥alate, Manila, after having been duly sworm to in accordance
with law depese and say the following in answer to the respective questions:

Qs What did you come to this office for?
At In erder to compalin about the gsse of my som, the late PONCIAND JANORAQ,

Q: Please tell us about the case of your som.

Az M%I‘Iﬂdtuhhfwthmmhwlhuhwhduq
son, WO JANMORAO, a deceased USAFFE. On er about 1500 hours in
the afternoon of 12 Jan 48, we came to the RFU Bullding A-C to inquire
mm-um.rqnﬁ-m-. '

Qt With whom did you talk to thst afternmecon? %

At I talked to one who identified himself as ¥r, DAGOHOY,

Qt ¥ill you remember him if you see him again? N g

At 1 cannot remember him anymérs my: a8 my eyesights are bt ay
niece, Mrs, CARVEN BAIAGTAS who was my compenion that time may be able
to reecogmize him, ¥ )

Q: What did Mr, DAGOHOY $ell you about olain?
At He told me that ny

Qs What
At Vhen

! _

:
:

Qs Did you return tha
At Yes, Sir, we returnmed,

Qs What did he tell
At He told us %o wal
hours,

Q3 Did you wals for him in that restaurant?

|

Yor.
Qs What transpired between you and Ny, DAGOROY? _
At Afser office that

Q: What else 414 he tell you?
At

Iz 0C§8 (i Aoyny

(T TIHISSYTOHYHO
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s’ of ¥2,000,00. He told us also to wait for him the following
day, Janmuary 20, 1948 in the same restaurant in from of RFD area.
We agreed to meet in the same restaurant the following day in
the afterneon. ' '

Q: Did you agree to give the money?
As We promised to return the fellowing day with the monsy,

§: Did you give him the money?
A: Yes, in the amount of F600.00.

Q: Did he have any companion that afternmoon?

Ay He was alone,

Q¢ You said he was demanding ¥1,000,00, how come that you gave him
-¥600.00 only?

At Vhen we returned the following day, we found him waiting for us at
the same restaurant where we talked the day previous and from there
we procesded to Quiapc and went to a certain restaurant in Calle
Raon, the second corner after the corner of Evangelista and Raon.
While on the restaurant,w told him that we have only F500.00 but
he said that was not enmough. Finally, I told him that I had only

' that much, He said that he had the verification slip with him and
" that the F500.00 will all go to the lieutenant and he will have
no share in 1t. So I asked if F600.00 would be acceptible to him
and he agreed to the F600.00. I handed him the JF600.00 and he
gave me the verifieation slip,

Q: Do you have the verification slip with you?
At It 49 at home, “

Qi Who were present whenm you gave the monsy to Mr, DAGOHOY?

As My son, ISAIAS JANORAO and my miece CARMEN BALAGTAS and ARCADIA RAYA,

Q: At what time did you give him the money?
As About 1630 hours.

Q: He left the RPD area during office hours at 1500 hours, did he
not tell you why he was able to leave?
A: He told us that he was on pass,

Q: What did you do with the verification alip that he gave you?

At Ve went to Camp Murphy and inquired at the Finance Service about
my claim apd we found out that my claim was sent to Camp Murphy
on 8 Jan 48 and later we were informed at the -Tdt;s.ldmntn
General Service that the total amount due was ¥1,675.00 enly,

Qi After that day when you delivered the J600,00 to Mr, DAGOHOY, did
you meet him again?
As No, Bir,

| DECLASSIFIED
il & | Authority NN S8307F




Statement of JUANA LACBO (Continued)

22 Q: Have you anything further to =ay?
: Ay BNone, sir.

The above statement were translated to the affiant in Tagalog and she
stated that it iz true and correct to the best of her lnowledge.

Signed in the Presence of:

g L %{II ':::‘-é"c?
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SUBSCRIBED AKD SWORN TO before me this 13th day of February 1948
at Mandaluyong, Rizal.

e r
RO R. 0 AT
18t Lt;Inf; 0=40177;—AEP |
Asst Legal Offiecer, Invs See, AFFRP Br
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IEADQUARTERS
PHILIPPIIES ».RYUKYDS COMMARD
RECOVERED FERSONNEL, DIVISION

APQ 707

& iareh 1948

SUBJRCTs  Alledged Brivery
T0s: The Direetor, RFD

The following is = aurve:; of the facte nurrmmding the alledgod
atieapt on the part of Domingdor Avila to obtain money for the n:puﬂ.ihiu.g
of a olaim for arrcars in pay on file in this seotion,

- On Feiday, 20 TFob 48, there came to my office an individual who
identified hercself as Miss R, V. Garols and inquired as to the status

of the case of her u:lat.ar, lirs, Victoria V, Buenaventura., I personally
checked the claim and found that it had previously been sent to Finance
Service, HIDF, on 30 Jan 48, Upon recoiving such information, she in~
formed me that an individual by the neme of Dominador Avila had informed
her sister that it head not been forwarded and that for o certain oonsle
deration he could expedite the case, An inmediate investigation was sharted.
Capt Fajardo was called and he agreed to call on the claimant that night
and obtain from her a statoment in connsetion with the faets and circums-
tances swrrounding the case, He contacted the olaimant and obteined a
statomont; a copy of which is attached, The following merning, it was
deterpined that there was ineufficient evidence to establish more than

an intent %o obtain funde, and in view of the fact that the clrimant was
afraid %o {ile charges againsgt such employee, the only solution was te
discharged the employee with prejudics, and notify the Department of
Justioce, Hepuhlie of the Fhiliprpines with the request that they take such
action am they deemed necersary. On the 24th of Feb 42, Avila, a PHILRYCOM
smployee was ashed Lo repeort to the Civilian Personnsl Officer for dipe
charge with projudice, He sbttompted to plead his case but was informed
that such action was final, On the 25th of Feb 4E, & note was received
from liss Garcia {o the effect thal Avile had come to their house the
previous night to try and pget them to intercede with this office in his
behalf, a copy of her note is attached,

In view of her fear that her family should be harmed, o request was
made to the Department of Justice, Republic of the Philippines, to furnish
protedtion to such an extent as was possible,

Such euployee was discharged with prejudice, and ne further develope-
pente have eccured since that date,.
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: HEADQUARTERS

' PHILIPPINES-EYUSYDS GOMMAND

RECOVERED FERSONNEL BI?IEIGH
APQ 707

8 March 19.8

SUBJECT: Alledged Bribery
01 The Director, KD ‘ -

. The following is a swmvey of the fasts pu:rrnuﬂing the alledped |
atiempt on the part of Domingder Avila to obtain money for the txpod:ltin.g
of a claim for arroars in pay on file in this seotion,

g On F#iday, 20 Fob 48, there came to wy office an individual who

identified hereself as Miss R, V. Garela lnd inquired as %o the status
of the case of her sister, Mrs. Vietorla V. Buenaventurn. I pe
- checked the claim and rauad that it had previously been sent to Finance

- Bervice, HIDF, on 30 Jau 48, Upon recoiving such information, she in~
formed mo thet an individual by the neme of Dominador Avila had informed
her sister that it had not beon forwarded and that for o certain gonsis
deration he could expedite the case, An immediate investipgetion was started.
Capt Falardo was called and he agreed to eall on the claimant that night
and obtain from ber a statoment in connection with the faets and ciroums~
tances swrrounding the case, He contacted the olaimant and chtained a
statouwsnt, a cepy of which is attached, The following merning, it was
datarminud that there was insufficient evidence to establish more than

an intent %o cbtain funde, and in view of the fast that the claimant was
afrald to {ile charges against such employee, the only solution was te
discharged the employee with prejudics, and m.tf? the Department of
Justioce, Hepublie of the Fhilippines tit.h the request that they take sush
action as they deemed necessary. On the 24th of Feb 48, Avila, a PHILRYCOM
employee was agked to report to the Civilian Personnel Gfﬂmr for dis-
charge with prejudice, He sttenpted to plead hig case but was informed
that such action was flnal., On the 25th of Feb 48, & note was recelived
from liss Garcia (o the effeot that Avila had come to their house the
previcus night o try and get them to intercede with this office in his
behalf, a copy of her note is attached.

In view of her fear that her family should be harmed, & requeat was
made to the Department of Justice, Republic eof the Philippines, to furnish
protection to such an extent as was posasible,

Such employee was discharged wilh prejudice, and ne further develope-
ments have eccured since that date,:
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25 Feb 48

Lt D R Egsan
RFD
Sirs

Last night at about 5100 pe.m, Dominador Avila called at my place,
He wae locking for my sister. I hed to demy her, I was the one who
confronted him and thanks the Lord he does not have a faint recellection
of how my sister look like. Now it is me who is in the frontline, I
will hide my sister es long as 1 can - even %o the grd. If she will
know this she might die - she has & chronic heart disease, Now air,
| wa talked for about an hour, He admitted to me the ﬁu& and lald before
me the facts that prompted him to do those things. It seems that 1t wae
not enly my sister who bad been offered that 'proposition’, He was plead-
ing for wercy not for him but for his family. He has a wife and two kids,
In fact, according to him, the day when he 'rroposed' to my sister, the day
before that his wife gave birth to their second child and he was dead
broke., He needed money very badly. At first, I admit, I was indignant,
I wae moved by his pleadings and his admittance of his guilt, He said
he will be laid off. But if my sister will come to the rescue it might
helps I told him my sister is in the province and there is mo means of
commnicating with her except next Saturdey, Sir, I am informing you
of this incident so that you may be able %o help me in cmse this thing
grew worse, I intend to drop there but I have not time es my boss is not
in the office will not be in today.,

Thanks,
CERTIFIED TRUE COPY Jo/ R. V, Garela
M{ C;P AN A
DUAME R, ESSAM
1st Lt ACD | DECLASSIFIED

Ex O for DCA, PA Br, RFD 5 Authority Nﬂorfgﬁﬂ"?f
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HEADQUARTERS PHILRYCOM
RECOVERED PERSONNEL DI VISION
CHECK SHEET

Do not remove from attached sheets

FILE NO: _
SUBJECT: Anomalies Committed by RPD Officer, Cont'd.DATE: 28 May 48

PROM: 010, Inv Sec, AG-AFPRP Br 'O°  Chief, PA Br

AT

-

16, Recommend that this case be closed.

Incls:
Exhs, 1-8
{2) FROM: Ch, FA Br TO: Ex 0, Deceased Claims Aff 7 Jun 48
For necessary action.
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9. ILikewise, Mrs, Felisa Ocampe, widow of the late Dr, Artemin Bustaquio,
testified that she knows Lt, Lucio Silvestre (Ans, 14, Exh, "6"), but he did
not advise her to file a claim (Ans. 13, Fxh, "6"). Gonzalo Magsalin prepared |
her elaim (Ans, 9, Exh. "6") and he was the one who told her to file one (Ans, |
10, Exh, "6") whichshe filed directly with the RPFD (Ans, 11, Exh, "&"§. Her |
claim, however, cannot be located in the DCS, RFD. |

: 10, Claimeht Toribia Benito, widow of the late Alejandro Maghalana, tes-
tified that she does not know Lt Lucio Silvestre (Ans, 14, Exh, "7"), and she
does not know of anybody working in the RFD (Ans. 13, &xh. "7"). she filed her
claim with the RPD, because she was advised by the CO of her late husband in
the Guerrilla, Lt Col Pedro Cruz, who prepared her claim which she filed direct-
ly with the RPD (Ans. 11, BExh. "7").

11. It has been alleged that Lt Lucio Silvestre prepared false Affidavits
signed by real members of the USAFFE, to support the USAFFZ status of Mauro lLa-
bao and Proceso Ordonez, but it has been found that there is no record of any
claim for the estate of Mauro Labao 4n the DCS, RPD, Vhile it is true that
there exists a claim for the estate of Froceso Ordonez, filed by his Widow, yet
there is not a single Affidavit of this nature attached to the claim referred
to above. Claimant, however, testified that she knows that the deceased, having
been a student in Far Eastern University (Ans. 7, Exh., "5"), had undergone Mili-
tary Training in Camp Murphy for two months, in 1941 (Ans, 25-28, Exh. "5"); was
called to Active Duty in the Philippine Army in the ea¥ly part of Dscember, 1941
(Ans, 9, Exh, "5"); was sent to Mauban, Tayabas (Ans, 7, BExh, "5"); and returned

home in January, 1942 (Ans, 9, Exh. "5").

12, From the copy of the Roster submitted for Recognition, which was pro=-
duced by Lt Col Fedro Cruz, the following data have been copied:

FROCESO ORDONEZ, 2"Lt, Captured & Killed by Japs, 1Dec'4, Taguig, Rizal,
i n n L T 1t L] n

MARTIN CRUZ, "
MARCIANO MAGSALIN, Sgt, " " R o i " " "
MAURO LABAO, Pfc, " " noom " I " n
FRANCISOO SANTA ANA, 2"Lt." " L e " 30 Nowlkd, " "
ARTRMID EUSTAQUIO, Cpl., " e LR 1 Dec'lh, " ¥
AIEJANDRO MAGBAIANA, Pvt, " " » ®w w " " .

13. Among the claims which could be located and charged cut to this Office,

only the deceased Martin Cruz used alias name, such as, "ILeonardoCrug" or "Leonard
ZIRC" which hes been certified to by Lt Col Fedro Cruz and Capt Amade B Santos of

the unit to which the deceased veteran bsl onged.

14, Lt. lucio Silvestre testified that he does not inow the deceased per-
sons m:ntiunad in Par 12 hereof, except Proceso Ordonez (Ans. 31, Exh, "8"); butb
he does know the widow of seme (Ans, 32, Exh. "g"), ahd he did not help her PI':'-
pare her claim (Ans. 34, Exh. "g"), He stated that he dnu.: ﬂnt know if thahla =
Proceso Ordones was a member of the USAFFE (Ans., 33, Exh, "8"). mlfﬂtﬁair 8
did not help enybody from Tipas, Taguig, Rizal, in the preparation o

claims (Ans., 35, Exh. "8").

considerations, it follows that there is no

15, In view of the foregoing tion against 2nd It Lucio Silvestre.

evidence to support any cause of ac
[ __] E -
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1. This report is submitted pursuant to a copy of an anonymous letter dtd
16 April 48, addressed to the Hg, PHILRYCOM, AFQ 707, which was indorsed to this
Office for investigation of an alleged anomally committed by 2nd Lt Lucio Sil-
vestre of the DCS, RPD, Mandaluyong, Rigzal, and other matters contained therein,

2. In the investigation of this case, all claimants mentioned in said let-
ter were called to testify, including the C0, It Col Pedro Cruz, of the ROTC
Guerrillas, wvibo was recuested to produce copies of yearly Roster and the Roster
submitted for recognition,

3. likewise, the claims supposed to have been filed by the widows with the
RPFD were requested to be charged out tothis Office, but unfortunately only two
claims, that of Maria Cruz for the estate of Martin Cruz, and that of Maria Ua- -
pistram for the estate of her deceased lmsband Procese Ordonez, mere found. The
supposed claims for the estates of Mauro Labao, Alejandro Magabalana and Marcia-
no Magsalin do not have any record in the RFD and those for the estates of Rran-
eisco Santa Ana and Artemio Eustaquio could not be located in the corresponding
sub=-sections of the DC3, RRD,

4. Claimant Maria Dionisio, widow of the late Martin Cruz, testified that
she knows 2nd Lt Lucio Silvestre (Ans, 10, Exh, "1"), but she does not know of
anybody having béen advised by Lt Silvestre to file a claim with the RPD (Ans,
11, Exh, "1"); neither did she ask information from said 2nd It Bikvestre (Ans,
12, Exh, "1"). Lt Col Pedro Cruz, CO of her deceased husbanti, was the one who

prepared her claim (Ans, 2, Exh, "1").

5, Claimant Eduarda Elias, widow of the deceased Dr, Francisco Santa Ana,
declared that she knows Lt Silvestre (Ans. 9, Exh, "2"), but she did not even
have any conversation with him about the death of her husband (Ans., 10m Exh. "2")
and when she asked him for some information about the filing of a claim, Lt Sil-
vestre told her to see Lt Col Pedro Cruz (Ans, 14, Exh, "2"), Her claim could
not be located in the DCS, RPD, Mandaluyong, Rizal.

6, Mrs, Belen Capistranc, widow of the late Mauro Labao, declared that she
knows Lt Silvestre (Ans, 14, Exh, "3"), but she never talked to him about the
filing of her clasim (Ans, 15, Exh, "3"); neither did It Silvestre tell her to

file a claim (Ans, 17, Exh, "3") although she filed one with the RPD (Ans, 20,
Bxh, "3"), It has been found, however, that the DCS, RPD, has no record of said

elaim,

7. Mrs. Ceferina Dionisio, widow of the late Marciano Magsalin, declared
that she filed her claim with the RFD (Ans, 7, Exh, "4"), because she was teld

by Lt Col Pedro Cruz, CO of her deceased husband in the ROTC Guerrillas (Ans.
11, Exh, "4"), after having consulted him aboub the matter (Ans, 17, Exh, "4").
She did not know that It Lucio Silvestre is an officer (Ans. 12, Exh, ",") and
Lt Silvestre did not talk to her about filing claims with the RPD (Ans. 13,

Bxh, "4"). It has been found, likewise, that the DCS, EPD, has no record of her

elaim.,
i ti=
g, Claimsnt Maria Capistrano, widow of the late Proceso Ordonesz, tes
fied that she knows Lt Lucio Silvestre (Ans. 38, Exh, 45"} but she never talked
to him before filing her claim with the RPD (Ans. 39, E:;h. *5%7), her claim hav-
ing been grepared by Gonzalo Magsalin (Ans. 35, Exh, "5").
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Tipas, Taguig, Rizal
April 16, 1948

airs:

I am bring to your attention few anomalies committed by Lt. Lucio
Silvestre of Tipas, Tazig, Rizal, who is woriing in the Recovered Personnel
Division, Philrycom, AFO 311,

Lt. Lucio Silvestre lack the sense of responsibility in convineing
the widows and parents of victims of December 1, 1944 zoning of Tipas, Tagig
Rizal by the Japanese Military Folice to file new claims for the false guerrilla
service in order to get back-pay and pension.

Agreeinz to the bluffs of It, Lucio Silvestre who can have the
influence approving said claim, Belen Capistrano, widow of Maurc Labaoj Maria
Capistrano, widow of Froceso Ordonez, Toribia Benito, widow of Alejandro Mag-
balana; Ceferina Dionisio, widow of Marciano Magsalin; Maria Dionisio, widow
of Martin Crvz; Hduarda Elias, widow of Dr. Francisco Santa Ana; Falisa Ocampo,
wido of Dr. Artemio Eustaquio, filed cslims in the house of Lt, Lucio Silvestre,

Kauro Lzbao and Froceso Ordonez are claimed by their widows as &X-
USAFPES, in truth, they are doubtful guerrillag. Lt. Lucio Silvestre made false
affidavits of real Ex-lsapes to witnesss that said Maunro Labao and Froceso
Ordonez mve been from Bataan, The veterans Delfin Cruz and Fel iffe Beknabe and

other Bataan boys from this place will witness against said claim,

Alejandro Magbalana, Marciano Magselin, Martin Cruz, Dr. Francisco
Santa Ana, Artemio Eustaquio are claimed guerrillas with aliases. We the realy
guerrillas fron this barrio will witness against the inventions of Lt, Iucio
Silvestre, Lt.Lucio Silvestre only made such ways of using aliases to his
selected favorites becsuse by his handling papers in R. F, D,, he discovered
many dead gwerrillas in the recognized roster and their family have not filed
¢laim for them, Another thinz, the casuslty claimed by theirwidows in this
letter, died all in December 1, 1944 as formerly claimed by their widows in
1946 in the R. P. D, and in the U, S, Veteran Administration. The whole barrio
people vwill witness to this fact in December 1, 1944, The former claim of the
widows in 1946 in the R. B. D, and Veterans Administration will say that that
their husband have no aliases and died in December 1, 19LL,

I hope you will investigate thebad conduct of Lt, Lucio Silvestre and
untmuthful elaim of the widows,

Very respectful,

Flease, the parties here are all from Tipas, #giig, Rizal, so keep this secret.

Headau arter,

Fhilryeom, AFO 70

and

Mational Bureau of Investigation
Manila

Asst Legal Elfficar, RFD

i"-s"-uil* 1E " 2
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Tipas, Taguig, Riszal
April 16, 1948

Sira:

I am bring to your attention few anomalies committed by 1LL. Iuneio
Silvestre of Tipas, Tazig, Rizsl, who 1s woridng in the Recovered Peraonnel

Division, Philryeom, APD 311,

Lt. Lucio Silvestre lack the sense of responsibility in convineing
the widows and parents of victims of December 1, 1944 zoning of Tipas, Tagis
Rizgal by the Japanese Military Foliee to file new cleims for the false guerrilla
service in order Lo zet back-pay and pension.

Agreeing to the blufls of 1lt. Lucio Silvestre who ean have the
infiuence approving said claim, Belen Capistrano, widow of Maure Lebooy Maria
Capistrano, widow of Proceso Ordoneg, Toribia Benito, widow of Alejendro Maz-
balanay Ceferina Dionislo, widow of Marciano Magsaling Maria Dionisio, widow
of Martin Cruz: Bduarda Elias, widow of Dr, Franeclsco Santa Anaj Fal isa Ocampo,
wido of Dr, Artamio Bustaquio, filed cslims in the house of Lt., Lucioc Silvestra,

Mauro Labao and Froceso Ordonez are claimed by thelr widows as EX-
USAPES, in truth, they are doubtful guerrillas. Lt, Lueio Silvestre made false
affidavits of resl Ex-lsapes to witnesss that said Mauro Labac and I'roceso
Ordonez ave been from Bataan, The veterans Delfin Cruz and Fdl iie Cefnaba and
other Bataan boys from this place will witness apgainst said elaim,

Alejandro Kazbalana, Marcisno Magzsalin, Martin Crus, Dr, Freanciseo
Santa Ana, Artemio Eustaguio are elaimed guerrillas with aliases, We the realy
guerrillas from this barrio will witness against the inventions of LL, Lucio
Silvestre, Lt,lucio Silvestre only made such ways of ueing aliases to his
selected favorites becsuse by his handling papers in R, P, D., he discovered
many dead guerrillas in the recognized roster and their family have not filed
elaim for them, Another thing, the casuslty claimed by thelrwidows in Lhis
letter, died all in Decesmber 1, 1944 as formerly claimed by their widows in
1946 in the R, P, D, and in the U, S, Veteran Administration, The whole barrio
people w1l witness to this faet in December 1, 1944, The former elaim of the
widows in 1946 in the R, P, D, and Veterans Administration will say that that
thelr husbend have no alliases and died in December 1, 1944.

I hope you will investigate thebad conduct of Lt., laclo Silvestre snd
antmthful elaim of the wddows,

?.r? respe ﬂtrﬂ.

Please, tie parties here are all from Tipas, Wghig, Rizal, so keep this secret,

H“dmlﬂ‘r.

Philryeom, APO 707

and

National Bureau of Investigation
Manila
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TESTIMONY OF MRS. IIARIA DIONISIO

State your rame, age and othe r personal circumstances?
IMARTA DIONISIO, 35 years of age, and resident of Tipas,
Taguig, Rizal. |

ire yvou the widow of the deceased Martin Cruz?
YesiiBiryus

How many childeea do you have with TTartin Cruz?
I have four (4) children, the eldest 1s now about
14 years old, Sir.

.- Did vou file a claim with the RPD%

Yes, Sir, very long time already.

Why did you file a claim with the RPD?
Because I was told by Pedro Cruz who was also told by
the CO of my deceased husband.

VWho was hibs CO?% _ "
Amado Santos, Sir.

Did vou know that your late husband was a soldier?
lio, Sir, but he us=d to be out.

Did you akk him why he used to be out? .
Yes, Sir and he told me that he was going somewhere but
he did not reveal to me that he was a soldier and the place

he used to go.

Who prepared your claim?
Pedro Cruz, Sir.

- Do you know Lt Luclo € ilbestre?

- Do you know if Lt Lucio Silvestre urged some people to file

claims with the RPDY

- I do not know of anybody, Sir.

- Did you ask information from Lt Lucio Silvestre about

the filing of a claim with the RPD?

e IIE}, f:'riI‘.

.- Do you know of one Leorardo Cruz, now deceased?
4,- Yes, Sir, he was my deceased husband.

1.~ Is not Martin Cruz your husband? !
A.- Yes, Sir, but because he was wanted by the Japs he adopted

Leorardo Cruz as his name alsq. according to his Command-
ing Officer.

W, N | DECLASSIFI 9,-;
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1l: Qa= Btatl your name, age and othe r perscnal eclreumstances?
A.~ MARIA DIONISIO, 3) years of age, and resident af Tipas,

TﬂEﬂiE 9 i Hﬂll

2+ Q.= Are you the widow of the deceased Martin Crus?:
.al- u.EE’r-j-rl

3¢ Qu= Jow many childers da you have with Wartin Cruz?
A.= T have four (4) childran, the eldest is now about

].4- IHHTE uld’ 511'-

4, Q .= Dig yew file a claim with the RPD?
.~ Yeos,.51r, very long time alrendy.

9¢ Qo= TWhy did you file a claim with the RPD?
A.~ Because I was told by Pedre Cruz who was also told by

the CO of my deceascd husband,

6. Qo= Who was hbg CO?
A.~ Amedo Gantes, S8ir.

7¢ Qo= Did you know that yhur late hugband was a soldler?
A.~ DNeo, 8ir, but he uscd te be out. ,

e Qu= Did you akk him why he used to be out?
A.~ Yes, Sir and he told me that he was going sumewhere but

he did not -reveal to me that he was a scldier and the place
he used to goe.

9. Qe= Who prepared your claim?
As= Peitro Cruz, Sir.

10« Q.= Do you know Lt lueclo S ilbestre?
Ae= Yog, Sir.

11, Qs= Do vou know if Lt Lucio Silvestre urged some people to file

elaims with the RPDT

A.~ I do not know of anybody, Sir. .

12. Q= Did you ask information from L%t Luelo Silvestre about

the filing of a c¢laim with the RPD?

Ae = “n’ gir.

13.

14,

s

i.- Do you know of one Leornardo Cruz, now deceased?
«~ Yog, 8ir, he was my deceased hnlﬁlnd.

Q.= Is not Wartin Crug your husband?
A.- Yes, 8ir, but because he was wanted by the Japs he adopted
Leorardo crug as his rame alsos according te his Command=-

ing Oofficer.
'k | DECLASSIFIED
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TESTIMONY OF MRS, !TARJA DIONISIO CONT'D

15. Q.- Don't you know of any other deceased person by the
name oif Leonardo Cruz?
Ae.= ligne, Sir.

16. 0.~ Do you have some more to say about this investi-
cation?
 A.- N ne, Sir,

;SR
ﬂ&HIA DIOINISIO

SUBSCRIBED AID SVORN to before me this 5th day of April
1948 at RPD, Mandaluyong, *izal.

isst Legal Officéds
AG-AFPRP BR.
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9.

«
]

11,

15.

/25‘%“"”

TESTIMONY OF MRS, EDUARDA ELIAS

Q.- State your name, age, and other personal circumstances?
A,- Eduarda Elias, 38 years of age, and resident of Tipas, Taguig, Rizal.

Q.= Are you the widow of tha late Dr, Francisco Sta. Am of Thguig,

Rizal?
A,- Yes, Sir,

Q,= “hen did Dr. Sta Ana die?
A,- He died on 4 April 1945,

Q.- Where did he die?
A,- He died in Muntinglupa, Rizal,

Q.= Did he die in the Bilibid Frison?
A,~- I do not know, Sir, I was told only by Fedro Cruz that he died there,

@,=- Why was he in Muntinglupa?
Al- I do not know, Sir,

Qo= Of what did he die?
A.- I do not know the cause of his death, Sir.

Q.= Do you ir.nuw of any officer of the Armed Frorces of the Fhilippines

A,- k:?ultaw *) anma but I do not know their names, except one Lucio,

Q.= Is he not Lt Iuﬂin Silwreatra‘?
A.- Yes; Sir, Wis surmoma,. 35,

Q.-— Did you have any conversation with It Incio Silvestre about the

death of your husband?
A'_. Hc}’ Eil‘.

Q,= Did you file any claim with the RFD due to the death of your husband?
A,- Yes, Sir,

Q.= When did you file your cleim?
A,~ Long time already, Sir, I do not remember the date now,

Qo= Why did you file a claim?
A,- So that my husband will be given backpay.

Qo= Did youtakk to Lt Lucio Silvestre aboutthe filing of your claim?

A,- I asked information from him sbait the filing of a cJdim, but he
told me to see Pedro Cruz,

Q.- th,r did you claim for back pay of your deceased husband?
A, - Hﬁﬂuﬂﬂ e was a Pvt in the RVTC, accarding to Pedro Crug, his Officer.

B/ 2" -1-
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TESTY F DITARDA ETTAS

Q.= Stats your name, e7g, sn! cther personsl eircuxzetinces?
A .= Eduarda Slins, 38 years of a-a, nnd rosident of Tipas, Taguig, Rizal,

Qo= Are you the widow of the late Dr, Franecisco Sta, Anz of Gheuig,
Rizal?
A~ Tes, Sir.

Qo= “nan did Or. Sta Apa 31e?
Ao~ la disd or & ‘reid 2945,

Qo= have did ha el
Aye tle dlad in duntinglups, Rical,

Ca.- Md he dle in the PiIibid d 3 sont
Ay I do nob Jutiow, S4r, I we todld orly Gy Falre Cruz that he died thera,

Qe= thy w18 ha in Murid nglaye”
Al- 1 do pot know, Sir,

Ge= Of what Ald ha die? :
A= 1 do not know tho cause of his deabh, Sir,

Qe~ Do you krow of any officer of bho Arzed Toreoe of Lhe shilippines

tha ipY”
Ag= 1 Kliow o e bab [ do not kpow tlalr neon, excapt one lucic,
Ce= I8 hs not Lt IofMo 51lvestrn?
A--r!" Sir- ; I,

o= Did you have any cunvarsallon wit: It lacis “llvesiors abeut ule
death of your hustanl?
h - Hﬂ'. 1 .-

Q.= Did you £1le any claim with Liw AP'D due to the daath of your husbandy
A,= Yes, Slr, -

a.- 1‘1"‘] ﬂ-‘.ﬂ wrl ﬂlﬂ Tk g 1.:1'-\1]"1?

A= long time nlready, ¢ir, T do not vemesher the dabc now,
Q.= Why did you filo n elain’

Ao= 30 Lilet oy busband will bo siven boe'gar,

we= Uid youtalk (o L. Luglio ﬁihrﬂ':t.re abouttie £iling of pour claim?

Ae= I asksd 110 ommt don lr' nlds shaab bhe Ciling of a o ltim; ot he
told we Lo sae (edro Cruz,

Qow thy did sou elaim for back pay of your Jecnared hnenpdy
Ay= Because he sas a Fvt in the ﬂﬁ't"'. arsording %o Pediro Orie, hlp Offang e

‘ -1«
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Test f Mrs E fLlias, Cont'd

16.

17,

18.

19.

22,

23,

25,
26,

27,

281

7
/"& Sl

Q,~ Have you received already any back pay for your deceased husband?
A.-._ H'ﬂt F'H-tl’ Sir-

Q.= Did you ask It Lucio Silvestre why you have not received any back

A,- RBY 8% YUK dgcgated hunPaad b iy 88 Pedro Cruz, bt he told me to
.~ wait,

Q.- How many children do you have?
A.- I have six children, ®ir, the eldest is only 16 years old,

Q.= Did you know thaet your degeased husband was a soldier?

A,- No, Sir, but he used to be out always. Somestimes he did come home
for several days,

Qo= Did you not ask him why #e used to be out and was nat coming home for

geveral days?
A,- Yes, Sir, but he told me that he was going smewhere, and he did
not reveal it to me,

Q.= Was Pedro Cruz the Municipal layor of Taguig, Rizel, during the

Japanese occupat ion in the Fhilippines?
A,~ No, Sir; the r before was Leocadio de Leon,

Qe= When did Fedro Cruz become a Municipal Mayor of Taguig?
A,- After the liberat ion, Sir,

Q.= Who told you to file a claim with the RFD?
A,- Pedro Cruz, “ir.

Q.= Do you know that It Lucio Silvestre has been working in the RFD?
A,- I do not know him to be an officer, but I know that he is working
in the RFD. He was not the only one fram whom I asked information

%P%ukad also others who are from Taguig and who are working in the

Q.= Did you spend anything in filing your claim with the RFD?
A.- Yes, S, we spend for our transporation and for our food here,

Qo= Did you spend anything for the preparation of your e laim?
-A..- HD’ sirl-

Qo= Did the people who prepared your claim asked you far some amount
of money? :
A,- No, Sir,

Q.= liho prepared your claim?
A,- Pedro Cruz, Sir, the officer of my late husband,

" -d -
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gTEﬂ.t.imngz of Mrs B Bligs, Cont'd}

16,

17.

18,

19.

&@fw B o e

26,

27

W,- Have you received already any back pay for your deceased husband?
A,- Not yet, Sir,

Q.= Did you ask It lucio Silvestre why you have not received any back

A, B3 g% roup deceated ientand 220488 Padro Oruz, but he told me to
.~ yaid,

Q.~ How many ehildren o you have?
A.,- 1 have six ehildren, Pir, the eldest is only 16 years old.

W,=- Did you iknow thal your deseased husband was a soldier?

Ay=lo, 9ir, bub ne used to be out alwys, Sometimes he did eoms home
for saveral aays, i

Qo= Pid you not ask him why He used t o be ont and was not eceming hone for
severzl days? | -

A.,~ Yes, Sir, bul be Lold me that he ws goinz saewhere, and he Aid
not. reveal it to ma,

Q.- %as Fedro Cruz the Yunielm2 Vayor of Tazeiz, Riza), dardins the

Japsnose oceupstion in the Fhilippines?
A= No, Sir; Lhe dayor bofore wss Leoecadio de leon,

Q.= #hen did Pedro Crug become a ¥unicipal Mayor of Taguig?
A,- After the lirveration, 9ir,

Qe= Who tald you t5 file & cleim with the RED?
AI- Pm Gruz, "“ir. :

=

Q.= Do you lnow that it Incip Silvestre has beer working in the RFD?
Ay= 1 do not itnow hia to be mn officer, bt I know that he is woriing
in the RFD., #Ae was not the only one from whom L nsked inforuntion »

LﬁPli‘ulr&d also others who are from Taguig snd vho ore working in ths
e

Q= Did you srend anylbing in £4ling your elad with the WD?

A,- Yes, Sir, ws spend for our transporatisn ond for our food here,

Qo= Did you spend anybthing for tie preparation of your ¢ im?
-!--"‘ HD, 'lj'i :..

Qo= Did hhe people who prapared your els in ssked you o some amount

of money?
A,- llo, “ir,

28] 4,= ‘ho prepared your claimf

ez

A,- Fedro Cruz, Sir, the office of my late husband,

DECLASSIFIED
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Testimony of Mrs, ¥, Eliass, Cont'd:

29,

30.

31,

32,

33.

311'.

daluyong, Rizal,

Qr-
A, -

Ql_'
A,=

Q.=
A,-

Qud
A.-

Qi""
A, =

Q.-
A,=-

What is the rank of Pedro Cruz?
I do not know, Sir, but he was the Officer of my late husband,

Did your deceased husband have any other name?
Yes, 3ir, He used Rufino Ocunoy according to his (0.

Why did he use the alias name Rufino Ocuno?
I do not know, Sir,

Do you know of his alias name during his lifetime?
No, Sir,

Don't you know of any other deceased person by the mame of Rufino

Ocuno?
I do not know, Sir,

Do you have anything more to say?
No more, Sir, except that I would like to request your help seo

that my claim would be approved soon.
Zéﬁo@j £ 'ﬁj Ore
ARDA ¥TA. ANA

SUBSCRIBED AND SWORN TO before me this 5th day nf llay, 1948, at Man-

Gﬂptain Inf.. &P
Asst legal Officer, RP\W
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Authority Nn‘-‘r ,-5,'3 ?




..3..

Testimony of Mrs, FE, Elias, Gnnt.iﬂ:.

29,

30,

31 -

22,

33

Iy

daluyong, Rizal,

Qo=
Ayo

Q."‘
Ay~

Q‘H‘
A=

domm
A . R

Q-i"
K,

Q.'.'-‘
i

that my claim would be approved scon.

#hat is the rank of Fedre Cruz?
I do not know, Sir, but he was the Officer of my late husband,

Did your deceased husband have any other name?
Yes, Sir, He used Rufino ﬂmnu-' according to his €0,

Why did he use the alias name Rufinoc Ocunof®
I do not know, 8ir,.

Do you know of his alias name during his lifetime?

ﬂm't you know of any other dlﬂﬂlﬂﬂ person by thu name of fufine

Oetno? -
1 do not know, Sir,

Do you have anything more to say?
No more, 8ir, except that I would like to request your help so

7 ) fjf‘é;;

SDUARDA @A, ANA

SUBSCRIBEZD AND SWORN TO before me this 5th day of May, 1948, at lan-

,-;J

Asst Legal Officer, RPD <
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TESTIMONY OF MRS BZIEN CAPISTRANO

l., Q.- State your name agze and other personal circumstances?
- Belen Capistfano, 27 years of age, widow and resident of Tipas,
Tagig, Rizal.

2. Q,= Who was your decesased husband?
A'- Mﬂlﬂ'ﬂ Iﬂhﬂ-ﬂ-

3. Q.= When and where did he die?
A,- He died on Sept 10, 1943, he was taken fram house by Japs and he
did not return home anymore, neither was he been thereafter,

he Qo= Why was he taken by the Japs?
A,- I do not know, but the Japs just came and got him,

5. Q.= Do you have any child with him?
A,~ Yes, we have one child, a boy of five years old.

6. Q.= When did you marry?
A.,- On Jume 7, 1942,

7. Q.- Did you file any claim with the RFD?
A= IEE, Sir, in 19&61

8. (.- Why did youfile a claim?
A,-I1 ws told by my mother-in-law to file a claim, because my deceased
husband was a soldier who fought in Bataan during the World War II,

'i;'“
J 9. Q.— Do you know when your husband arrived home from Bataan?
_ A.- Yes, Sir, he arrived in May, 1942,
~} 10, Q.- Who can testify that your husband fought in Batsan in 19427
O A.- Delfin Cruz and Felipe Bermabe both also fought in Bataan,
)
11, Q,=- Did they execute an affidavit sbout the USAFFE activities of your

husband?
A.- Nes, Sir, and their affidavits halwe been attached to my claim.

12, Q.- Did your deceased husband participate in the Resistance K ovement 7
A.,- Yes, according to his Officer, Pedro Cruz.

13, Q,- Did Pedro Cruz execute also an affidavit sbout the Guerrilla acti-

vities of your husband?
Ai- IEE’ SiI'u

14, Q.= Do you know Lt Lucio Silvestre?
i-- Iﬂﬂ’. 511‘, I klln'ﬂ’ hj.m-

| i I}EC]_.AHE.IFII"D |
W §<%- 1:? ¥ ;i Authority_ N ng:‘"; j" !I
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10N ¥ “I5N CAPIS
mmnu GF‘ Lr}FE H L]'i CAPISTRANOD

=l e R

1. " U = Stite vhup rame e and othsr persnal nirctimstandes?
A,~ Belen Cepistrano, 27 years of ags, nid....-: and resident of Tipae,

Tamig, Rizal,

2 Gl n‘-'m wes your dedesased husband ?"
A.= Kauro laheu.l .3

= o s
. i Mt

3, Qo= fhen dhd wherd “afd he die?
.. A,-He died on Sept 10, 1943, he wes taken from house by Japs and he
' did rmt. rﬂtu'rr imr.m Pnymore, neither was he been thereafier,

- Why ws he taken b, the Japs?

‘llq-. ﬂ‘--
> A‘.: I do nqﬁ knm, ‘bt the Jsps Jjust come and gobt him,
Se Ga= Pe you have apy ciild with i ?

A= Iﬁﬂ, we have one child, a boy of five yesrs old.
6 E— d,,iﬁ .tsgl'mrw? i AT i B L TTOR,

7. «,- Did voun file any eclaim with the RFDY
A-"‘ Iﬂ'ﬂ:’ 311‘; 1ﬂ 191{-6.

g. ‘hy: did youf lle a ¢claim?
«F moe told by my mebherein-law to file & elalm, beecruse my deceased
hulbal:ul was a soldier who fought in Bataan during the Torld War II.

9, Q.- De you lnow whan your musband arrived home from Bataan?
A,~ Yes, 9ir, he arrived in lMay, 1942,

10, Q.= Who can iestify that your husband fought in Setean in 19427
A,~ Delfin Cruz ond Felipe Pernabe both also fought in Batasan,

11, Q.= Did bhey execute sn affidavit aboub the UWSAFFZ.activities of your
husband?
A,~ Nes, Sir, and thelr sflidavits have been altteched o my claim,

12, .= Uld youwr deceased husband participate in the Resistance “ovement?
A= Tes, according to his Officer, Pedro Crus,

13, Q.- Did Pedrs Cruz execute also an affidavit sbout the Guarrilla acti-
vities of your husband?
A,~- Yes, Sir,

14, Q.= Uo you know Lt lucio 3ilvestre?
A,~ Yes, Sir, 1 know nim,

' v -1~
% & JCZ i 2 | Au];'aﬁn:ft;: ?-:'SEIFI??&,?
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(Test imony of Mrs istrano, Cont'd

15. Q.= Did you talk to him about the f£iling of your claim?
'A'l-- Hﬂ, irl

16, Q,~ Why did you not ask him since he is your townmante?
A.- No, Sir, because I do not use to ask information,

17, Q.= Is is not true that I Lucio Silvestre told you to file a claim?
A.- No, Sir, I have not tdRked to him yet.

18, Q.= Who prepared your claim?
A,- Pedro Cruz, Sir,

19. Q.= Where did he prepare it?
A,= I do not know, Sir,

20, Q,— Who filed your claim?
A.,= I filed it with the RPD, Sir,

2l. Q.- Anything more you desire to state int his investigat ion?

A-"‘ HD m:l'E, Eir-
BELEN CAPISTRANO

SUBSCRIEED AND SWORN TO BEFORE ME this 7th day of May, 1918, at
Mﬂmng. Rizal.,

2

Asst Legal Officey, HPD; e

7 i Z & oz by
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15. q-..-dilid Qi ‘L.._L. & o hind ab:}ut. “the flliﬂr' o vour elnint"
hy= lio, 9ir,

16, 2o iy dd ou ank, 38k bin ‘since he Ts youF tomnmanter
Ay= Lo, il"; Decauss I do not use to ask information,

17. Qp~JIm s 0ok, Lr'uu t.rmt It. Lugin Sih#stre h[]ld‘ yon to fils = claim?
J'l - No, 8ir, 1 have not tAlked to him yvab,

J.E..' : ;nu Ht'i!!,lilﬂl‘i.i wau.r cl#im
J:L - I"‘Edm {:mﬁ’ wil‘.

19, i -nﬁr’q ﬂ;l.:i ﬂa _Pﬁﬁ?rﬂ. it.':’ 2
A~ I do not | n.*::w, 3ir, g

?ﬂ..i 1};- rhﬂ ﬂ.li-'l }'ﬂul‘ clrm? Ay Yot aosband gisay
Av= 1 filad it vith the HFIJ, Sir.

21. Qi*d"ﬂ!g"im&ﬂﬁ ﬁ'nu dnaim “t.o state in ¢ his investigat fon?
A= Ho more, 3ir,

K L ) -
SIS | 5 ; ! i = ol e by ) 1>k

hy 41 "1 - 5 b e BEMEY mPIETRAH}

L1

=

sunaci{IE 1 ﬁmm 70 MERRT wE this ‘nh &yof m.-.r. 191, at
L!ﬂ‘iﬁl u&'ﬂﬂ&r 81!51 nAl your husbsnd was 1di r

el T ] 4 3 : =
LR - b L
. i
4 : b "
L]
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i
i ® 5 i [}
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g & L F'_'
y !
i
=
=

DECLASSIF

Authnrit}r \_u

D%

T B . et




Dotfenine Niswisi

1.

3.

ke

D

TESTIMONY OF MRS, CEFERINA DIONISIO

Q.- State your neme, age and other personal circumstances.
A.- Ceferina Dionisi@, 37 years of age, widow, and resident of Tipas,
T&glig, Hiz-‘:'ll-

Qo= What relationship did you have with the la te Marciano Magsalin?
A,- He was my husband, Sir,

Qo= When did he die and what did he die of?
A,- He died on Jan 16, 1945, I do not know the cause of his death.

Qo= Where did he die?
A.~ In Mabankal, liorong, Rizal,

Q.= How did you happen to know that he died ther®"?
A,= 1 was informed by Mr, Pedro Cruz. ;

Q.- Did Fedro Cruz tell jwu why your husband died?
A,- No, Sir,

Q.- Did you file a claim with the RFPD?
A'I'- IEH’. sjrl

Qu~ When did you file a claim with the RFD?
A,- I do not remember the date now, Sir,

Q.= Why did you file a claim with the RPD?
A,~ Because my deceased husband was a sgldier in the RBTC,

Qo= Who told you that your husband was a soldier in the ROTC?
A.— HI‘.. Pm GI‘I.I.E 'ﬂf Tagu.ig, Riﬂﬂl.

Qe= Who told you to file a claim in the RPD?

h,~ Pedro Cruz, Sir, ye was the CO of my deceased husband in the ROTC
Guerrillas,

Q.= Yo you know Lt Imcio Silvestre?

A,= T know him, Sir, but I do not know tiat he is an officer,

Qo= Did Lt Iuvio Silvestre talk to you sbout filing of elzaims with the

RPD?
A.=No, Sir,

1h. %= Do yg;rlmuw of some people who was advised by him to fibe 2 claim?

15.

V.
7/

'A'-l- Hﬂ"
Q.- What was the ocaupation of your hwsband during the Japs occupat ion

in thePphilippines?
A,- None, 3ir, but he was always out from home.

;é,—x/, *41 ¢ -1 - DECLASSIFIED
. Authority NN £8%07F
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TESTIMONY OF MRS, 'EE‘ER;M DIONISI@

B ].‘J-_‘_ '!jl [
’

El
g S i ——

_4.— Et.at.e. ;nur namn, age ani uther pamn&l, ¢ ircunstnnces,
. A - Ceferina m.ﬂniala, 37 _feara ui‘ aga, widdrﬂ' a:nd ruaj_dant. ::ﬂ;‘ Tipas;

- Tsgnig, Rizal,"

Cl.- Wiat relativnship A you ha"r! ﬁ’c.h the 111 te Marciano Magsalin?
A.= e was ny husband, Sir, -

Q- Whe /44T h¥' Gie andl what did'he"di e ot7 " - Lhe £414
Ay= He'died on Jen’ 16, 1945, T Ac"not Mrow the cause”of hia death,

U= Mot didihe riferrour husband belon . il
Ry= o Mabankal; oroRs, Rizal," 7" - r 0

@= How @id you happen 5 Wadh' th -4 hn' dled tharﬁ'?-- Wy he w
.-—I T'EJI' iﬂfu‘l‘mud by My, P-..gm "‘I'Lm.

ﬂ.- E.H.d Pedro Cruz tell you I:hr your hwahr-md dild?

L-l- Hﬂg 31!‘; ' bo Pl
i:: Yas, FE’fﬂ! a':?::ﬂ%ﬁﬁﬁrﬁht. ﬁlﬂ.‘_‘ﬁ‘;.}?%“ nie invest jgas jon?
o8 K0 mox

Q.- When dlLd you file a claim with the RFD?
A,= I do not remesber the date now, Sir,

o= bhy did you flle & claim with ths BFD?
A,~ Because my deceased husband was a soldier in the W‘l’é

Ge— Who told you that your hugband was a soldier in thu "Eﬂ'l'c" i
A=l Fedro Oz o £ Tagulg, Rigal,

Qo= Bho twld you to file a claim in the RPD?

fon PG:dm gn::: Uir, le was the CO of my df:c“ﬂd ht_mhand in the ROTC

Qo= Yo you know Lt Imcio Silvestre? !
A,= I know him, Sir, but I do not know tint he is an off icer,

Ue= Uid Lt Iuvio Silvestre tallt to you gbout Filing of ecledms with the

BPO?
.r\ g - Kﬂ' "’ir'.

W~ o you know of some people wio ‘was advised b him to fide a claim%
.ﬁ. - I':ﬂ-. Hirq

Qo= What wes tie ocapation of yowr hwsband during the Jape oceupat {pn

in thefphillrpines?
A,=- Nones, Sir, but he wos always out fraz home,

' LY § T T - DECLA
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(Testimony of lMrs.C Dionisia, Cont'd)

16, Q,= Do you have a2 child with your deceased husband?
A,- Yes, Sir, we have four children, the eldest being 12 years old now.

19. Q.- Did you consult anybody how claims are filed?
A,- Yes, Sir, I asked information from 4r, Pedro Cruz.

18, Qo= Was there any other person who advised you about the filing of c¢laim?
A,- None, Sir, only Pedro Cruz advised me to file a claim,

19, Q.- Yo what Unit did your husband belong?
A,- According to Fedro Cruz my husband was a member of the ROTC Guerrillas,

20, Q.= Did you ever ask your husband during his lifetime vhy he was dl-
ways goin:z out of your house?
A,# Yes, 9ir, and he told me not to mind his going out.

21, Q% - So :,rgu fiid not know that he was a guerrilla while he was still alive?
A,- No, Yir,

22, Q,- Anything more you desire to state in this investigat ion?
A.@ No more, Sir, .

Boonrice Mmoo

LMRS. CEFZRINA DIONISIK

SUBSCRIBED AND SWORN TO BEFORE ME this 7th day of May, 1948,
at Mandaluyong, Rizal,

Asst lefal Officer, RPD

E)‘f/ Al | DECLASSIFIED

j Autlmrit}g ﬁu’jfj r?f Efﬁf?



21,

Q.= Bo you have & ehild with your deceased husband? ,
A,~- Yes, Sir, we have four children, the gldest ‘being 12 years old now,

d,~ Did you cepsult anybody how claims are f1led?

A~ Yes, vir, 1 asked informat jon from dr. Pedro Cruz,

Je= Was there any other person who advised you about the £iling of claim?
A,- liona, Sir, oply Pedro Cruz advised ms to file a clain,

Q.- Yo whet Unit did your husbend belong? 1
A,~ Agcarding  to Fedro Cruz my husband was a memper of Lhe ROTC Gusrrillas,

.- Did you over ask your husband during his 1ifetime why he wes al<’
ways goin  out of your house?

A,» Yes, Sir, and he told me nob to mind hie going ouk,

%8 you Md not know that he was & guerrilla while he was still alive?

G }ft' ko, a_.i_r.i

R

~ At

.- Syl g you SSFe to o tats L1 W38 dovestszion?
Ate Fe AN BPpiiS 4 Tmtlve O our P8

MRS, CEFERINA DIONISID

SUBSCRLBED MND SWORN TO BEFORE ME this Tth day of May, 1948,
¥andalayonz, Rizal,

£X / d W# | DECLASSIF
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TESTIMONY OF Mrs. MARIA CAPISTRANO

State yomr name, age and other pergmnal circumstances?
MARIA CAPISTRANOG, 30 years of age, widow and residing at
Tipas, Tagunig, Rizal.

Do you know the deceased Proceso Ordonez?
Yes, Sir, he was my husband.

Of what did he die and where did he die?
He was killed by the Japs in Taguig, *izal.

When was he killed by the Japs?
Last December 1, 1944,

Why was he killed by the Japs?

Because he was a soldier of the USAFFE who was called to
report to Camp Murphy, then sent to Mauban, Tayabas, and
was able to come home.

When were you married?
Last February 8, 1944,

How did you know that he was &flled to active duty and
sent to Mauban, Tayabas, hrow Quezon?
Because he was a native of our place.

When was he called to active duty?
In the early part of December.,

When did he return home?
Around the month of January, 1942.

Do you know his rank in the USAFFE?
HD, Sir'

Do you know who among your townmates were called at the

same time with him?%
T know several of them but I could not guarantee whether
they were called together at the same time. They are Fe-

1ipe Bernabe and Delfin Cruz, also of Tipas.

Do you know Gerardo Manalo and Nicolas lMendiola?
Yes, Sir.

re they from Tipas?
hey are living in Taguig, but, for a long time now, Ni-
éolas Mendiola is working in Pampanga.

Did these two people became A soldiers?
I don't know, Sir.

15, Q.= At the out break of the war in the Philippines, “hﬂt.f”“

s

<ition in the Gov ernment did these two people occupy

1522&{' 1:;~# T
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TESTIMONY OF Mrss MARIA CAPISTRANO

l. Q.- State yﬁnr name, pge and cther Defnnnal circumstances?
A.,- MARIA CAPISTRANO, 30 years of age, widow and residing at
Tipas, Taguig, Rizal, Y ;

2, Q.,~ Do you know the deceased Proceso Ordonez?

&

A--'Ihﬁi Eir, he was my husband. ;

3, Q.- Of What @1d ho dle and ¥here did he die?
A.~ He was 1lled by the Japs in Taguig, *lzal.

ba Qo= “Hen was he killed by the Jeps?
Ai_ Lﬂst_nﬂcﬁmhﬂr l, 1941.

5. Qo= Why was he killed by the Japs?
A+ Baeatae he was & soldier of the USAFTRE: whe was enlled to
raport t6 Camp Murphy, then sent to Mauben, Tayabas, and
wad able to come hiome. . . :

6, Q.- When were you narried?
A.» Last’ Tabrugaryl 8. 1044400

.,

Ekf L,Q,J.H/‘L- # 7

7. Qo= How &id you know that he was &#dlled to active duty and
sent to Mauban, Tayabas, how Quezon? -
A = ‘Becnuse he was a native of our place,

8. Q.- When was he calied to active duty¥
A~ In the early part of December,

9., Q.- When did he return home?
A.~ Around the month of January, 1942,

TT}aﬁﬁﬁlg (?

10, Q.= Do you lmow his rank in the USAFFE?
Aq' HD‘ ﬂiri'

11, Q.~ Do you know ihﬁ amnﬁg.yuur townmates wore called at the

gsame time with him? ‘
A.= T know several ©f then but I ecould not guarantee whather

they wers called together at the same time, They are Fe=
1ipe Beraabe and Delfin Cruz, also of Tipas.

&%

ﬁi 12. Q.= Do you know Gerardo Manalo and Nicolas Mendiola?

Eﬁi A= !"5, Birn

=

- 1 = Are they from Tipds?

= q i:w-#hly'nri living in Tagulg, but, for a long time now, Wi-
g éolas Mendiola is working in Pampanga.

=

DECLASSIFIED

14, Q.= Did these two people became 4 aoldiers?
As= I don't m‘, Sir.

Q.= At thse out break of the war in the Philippines, what po=
gition in the Gov ernment did these two people occupy?

15,
ﬂ/ Bl sfs
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- TESTIMONY OF MRS. MARTA CAPISTRANO, CONT'D,

A.~- One was Sergeant of the Police in Taguig and the other
was the Municipal Secretary, also of Taguigd

16, Q.~ Who was the Chief of Police in December 1941 in Taguig?
A.- I do not know, Sir,

17. Q.= Who was the Municipal Mayor of Thguig in December 19417
A= Dﬁ. Artemio Natividad, Sir, but he was also killed by
the Japs. g

18, Q.~ Do you know of other people who could dertify that your
husband was called to aetive duty at the outbreak of the
war in the Philippines?

A.- I donot know, Sir,

19. Q+~ Did you know &f your husband was $ick upon arriving home
in 1942%
A.- When I saw him upon his arrival at home he had a gunshot
wound on his right thigh.

20, Q.= Did you know if he submitted for medical treatment upon

R

S

) arriving home in January, 1942%

) A.- During that time, we were not yet married then,
9

22, Q.~ Do you have a child?
A-- YE’E, SiI"-

22, Q.~ How many?
A.— OHE, Sir-

23. Q.- When was he born?
A«~ In December, 1944,

24. Q.- What was his work after your marriage?
A.~- I do not know, Sir, because he always wnet out of home,
so that He cauld hardly earn our livelihood,.

25, Q.= Do you know if your deceased husband had been a trainee
in any of the camps before the war?
A.- Yes, Sir,

26- QI" Whar'ﬁ?
A-" II‘I Camp Murphj?, Sil‘.

27- Qi" What }TE&I‘?
A.- 1941, Sir.

28, Q.- What month?

A.- T do not know, Sir, All I know is that he underwent two
months training,

29. Q.~ Was he a student, then? | DECLASSIFIED

 authority NND £8307)
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TESTiMDHK OF MRS, MARTA CAPISTRANO, CONTHD,

16.

17,

18,
19.
20.

22,

23

24,

Tho0se- @@f@m

25,

26,

27«

28, Q.

2

22,

A,- One was Sergeqqt af the Polileqg in Tagulg and the other
mas the Munieival Secratary, also of Tagulgl

Qe= Who was the Chief of Police in December 1941 in Taguig?
A.- I do not know, Sir,

Qe= Who was the Municipal Mavor of Theulg in December 1941%
As= Dr. Artomio Natividod, Sir, but ho was also killed by
thﬂ e Pﬂg-

Qe~ Do . you know of oOther peeple whe could dertify that ynur
hushand wag. called tn active duty at the outbrezk of the
war in the Philipvines?

Ao~ I domot Hnrw Sir,

Qo= Did you 'mow #f your husband waz $%ck upon arriving home
in 10409

Ay- When I saw him upon his arrival at home he had a gunshot
wound on his right thigh.

Ce~ Did yon know 17 ha snbmnitted for medical trEatment upon
arriving home in January, 194272 ..

A,- Daring that tima, "S wWars not yet ﬁ!rriad then,

Q.- Do you have a ¢hild?
A.- Yes, Sir,

ﬁ-g_ G:lpj '31.1"'-

Q.- When was he born?
As- In December, 1944,

Qe~ What was his work after your marriages?
A.~ I 3o not know, 8iy, because he always wnet out of home,
st that He cmulu nardly earn our livelihood.

Q.= Lo you Inow if your deceased husband had been a trainee
in any of the camps hefore the war?
.Al-_ IES' 31!'-

Q.-‘ﬁhare?
In Camp Murphy, Sir.

Q.-ﬁhat year?
A.- 1941, 8ir.

= What month?®
A, I 4o not know, Sir, All I know is that he underwent two

months training.

Q.- Was he & student, then? | ; .DECLAqsnn
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‘TESTIMONY OF MRS. maRIA CAPISTRANO, CONT'D. .

30.

31.

35

33-

34.

35.

36,

37

A-'-

Yes, ®ir, he was a student in the FEU and he finished
two years ROTC training and was called to Camp lurphy
to train for two months,

After your marriage you stated that he used to go out
and that he could hardly devote his time to earnias
your livelihood. Did you ask him why he used to go
out?

Yes, Sir, but he did not reveal to me anything.

Wihy did you file a cldadm with the RPD?
Because I know that he was called to active duty, being
a soldier of the USAFFE,

According to your c3aim he became a Guerrilla under the
Hunter's ROTC, who told you that he became a Gmerrilla?
His CO, Mr, Pedro Cruz,

When did Pedro Cruz tell you that your husband was a mem=-
ber of the Guerrilla?
I could no longer remember, Sir,

Was it before you filed your claim or after you have
filed your claim that he told you the membership of your

husband in the ROTC Hunter!'d? &
I could not remember it anymore, 1ir.

-

Who prepared your glaim?
Gonzalo Magsalin, ¥ir,

WWhere d d he prepare it?%
In the headgquarters of the ROTC in our town,

Do you know of any officer in the RPD who is from Taguig?
I know several of them, Sir, but I donft know whether they
are officers or not.

Do you know Lt, Lucio Silvestre?
YES, Sir-

Did you talk withfﬁhim before you filed your claim?
No, w»ir.

Are your parents in law still livingZ
Only my mother=in-=law, Sir,

Have you ever seen records of your husband before the
war?

Yes, Sir, my mother=in-law showed me the order of call
for active duty of my husband but it was burned in Decem-

ber, 1944,

or _in l&g;w/’é’



TESTIMONY OF MRS, MARTA CALISTRANO L CONTAD, -

30,

AL="Yes, Bir, he wns a°student in the PUT and he Pinished
. _tWo years ROIC Ltraining and was eslled to Camp Murphy
“tp train- for"two months, ' ' aloa

Q.- After vour marriage you stated that he used te co out
*and that he cebtnld haprdly devote his 'time'te earniag
“your Livélihood,” ' Did yon ask’ him'why he 'used to po

ont?

g Yes, Pir, but he did not Paveal to me anything.

31.
32,

33.

34,

Marcos Ciajji;ZZLlﬂta
w
o

36,
37,
38.
o
|=|% 39-
=2 ,
251 a0,
<
- 2
28 41,
==
=

Re~= "hy did you file a clddm with the RPD?

Ao~ Because I know that he was called to setive duty, being
_& 5pldier pf tht"USAFFE,

Qe~ According to your cddim he became a Guerrille under the
anter!s ROTC, who tHld” you that he becams & Guerrilla?
A.- 1ids CO, Mr. Pedro Cruz, '

Qe~ When did Pedrs Cruz tell you that your husband was a mem-
. _ber of the Guerrilla? _ . | .
A,- T could no longer rémefber, Sir,

Q.= Was it before you filed vour clgim or after you have
filed your claim that he told ¥ou the membershipy of your
husband in the ROTC Hunter's? _

A~ I could not remember it anymore, ir.

Qs= ho prepared your claim?
A.= Yonzalo Magsalin, ir,

Qs Where d d he prepare it? 2 ; |
A.- In the headquarters of the ROIC in our town,.

Q.- Do you know of any officer in the RFD who is. from Taguig?
A,- I know saverzl of them, 8ir, bui I donlt know whether they
are offleers or not,

Q.- Do you know Lt, Lucio Silvestre?
A, Yes, S1ir,

Q.- Did you talk with thim befors you filed your claim?
A, Noy, Pir, ' !

Q.= Are your parents in law still livingX¥
A.- Only my mother~in~law, Sir,

Q.~ Have you ever seen records of your hushband bafore fha

war?
A.= Yes, ®ir, my mother-in-law showed me the ordar of eall

for active duty of my husband but it was burned in Decem-
bﬂr‘ 194""1 s




IESTIMONY OF MRS. MARIA CAPISTRANO, CONT'D,

42, Q.= Did Pedro Cruz become a Mayor during the Japanese Occu-

pation? .
A.- No, -Sir, he Mayor during that time was Leocadio de
Leon, ;
43s Q.= When did Pedro Cruz became Mayor in Taguig?
A.- After the arrival of the Ameriwans in the Philippines in
1945,
444 Q.- Have you received a pension already?
I:Ll- YES, Eil‘.
45. Q.- How about the Back Pay? '
A.p Not yet, Sir.
46, Q.- How did you know that yomi husband was killed by the

lapanese?
A.- The CO told me so, Sir.

47, Q.-'When?
f,- I do not know, Sir, I can no longer remember it, Sip,

[RALYI ¢ Al o
MARIA CAPISTRANO

at Mandaluycng, Rizal.

Assit Legal foicer, RPD
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TESTIMONY OF MRS, MARTA CAPTISTRANO. CONT'D,

42- 'ﬁ-"
I:L-l-"

‘1'31 l:;i""'
HAo=

444 Q.=

A;"

454 Qr‘
A.w

46_- Qi-
A-""

4?1 Q ™
-ﬁ"‘

Did Pedro Cruz become a dayor during the Janznese Occu-

pation? "
Wo, 5ir. “he Mayor during that time was lLeocadio de

LeDi.

When d4id Pedro Cruz became Mayor in Tapgulg?
After the arrival of the Amerivans in the Philippines in

1945,

Have vou received o pension already?
Yes, Sir, |

How about the Back Pay¥

I::-] G .;"31; . bil’ a

How did vou know that vomt husband was killed by the
Japanese?

The CO told me s0, Sir.
When? i :
I do not know, Pir, T ¢can no longer remember it, =ir,

‘Ezgﬁié%ig?ﬁﬁgﬁégﬂmﬁ

SUBSCRIBED AND SWORN to before me ithis>7 ay of May, 1948

at Mandaluyeng, Rizal.

%

Y " IFIED !
zfixkffﬂjh : 1 Jmﬂiﬁ;?iacﬁﬁsﬁg? \




E- D__I_
Lo=
3 Qun
A, =
4- rfl'_
L.~
5l. {;{-"
Aam=
6.- le-
E—L-"
7o Qo=
o S

7 88

Exl]

lE- Q-"'

13' I::'-"

14- Q--g

A.-

TESTINONY OF 1hHS. FELIZA COCANMPO

State your name, age, and other personal circumtances.
FELIZA OCAITPO, 35 years of age, widow of Artemio Fusta-
quio, and resident of Tipas, Taguig, Rizal.

Did you file a claim with the RPD?%
Yes, Sir.

WWhy did you file a claim?
Becamse my husband died in line of duty in the guerrilla.

What was his Upit?
ROTC “

'here did he die?
“e dled in Muntingpupa, Rizal, because of malaria and
a gunshot on the tigh.

Did you see him when he died?
fes, Sir, because I was called as he could no longer
able to come home.

WVho was his CO0%
Pedro Cruz of Taguig, Rizal, Sir.

Sinee when did he join the guerrilla?
Since the arrival of the Japs.

-mWho perpared your claim?

Gonzalo 'fagsalin, Sir.

Who told you to file a claim with the RPD%
Gonzalo MMagsalin, Sir.

Did you file your claim directly with the RPY%

Yes 3 Sir.

Was there any other person who told you to file a claim?
llorie, Sir.

Is 1t not true that Lt Luclo Silvestre told you to file
a claim?
I‘]D, SiI‘.

Do you krow him?%
Yes, Sir.

;ﬁz%éf S A o T | DECLASSIFIED
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TLSTIMORY OF MRS. FELIZA OCAMPO O -

State your nane, aga, and other perscial cireumtances.
FELIZA OCAMPG, 595 years of age, widow of Artemlo Fusta-
quio, and resident of Tipas, Tagulig, Hizal.

Did'yvon file a ¢laim with the RFDY
165 41810 :

Gy Gia you file a claim?
Hecnuse my husband died insline af dutr. in the guerrilla.

Wnat waa hls Uplity
ROTC

Vhere did he ale? - |

‘g dled in Yuntingbupa, Hizal., becavae of malaria and
a pungiwot on_tne tighs -

Did you see him when he aleél?
tes, sir, becausae 1 wag. ecalled:ag he-oculd. ne longer
able Lo gome home. ' : AA0

Vho vas his CO% Asst Logal Office
Pedro Cruz of Taguig, Rizal, Sir.

Sinee when did he Join the gpuerrillia?
Since the arrival of the Jans.

wWho perpared your claim?

GokiZalo Tageaiin, Sir.

Vho t¢ld you to file a elaim with the RPD?
Gongale Yagsalin, S8ir.

Did you file your claim directly with the RPYe
Yes, Oir.

Was there any other person who told you te file a claim?
f'.Tr.-!:E' 5 511‘1

Is it not true that It Lvelo S8ilvesire tolé you to file
a claim?
rﬂ, Sir.

Lc you krow him¥%
Yes, 3ir.

- ]l - DECLASSIFIED
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TESTINMORY OF MRS, FELIZA OCAMPC CONT'D

15. Q.- Did you inguire already what happended to your clﬁim?
A.- Not yet, Sir. i

16. @.~- Anything more you desire to state in this investiga-

tion?
4.~ I'o more, Sir.

q . 1
Z;.ﬂﬁ-f é’;ﬁ%ﬂ

|
[
FPELIZA OQCAM

SUBSCRIBED AND SWORN to before me this 10th day of Vay
1948 at RPD, Mandaluyong, Rizal.

DECLASSIFIED
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TESTIMOKY OF YRS. FELIZA OCAMPO CONT'D

15, Q.~ Did yov Inguire already what haprerdesd to vour eloqm?

&.~ Not yet, Sir,

16. Q.- %?ytging more you desire to state in this investiga-

& -
i 5 -
g D '”"-'!. i ™

Ll s

OCAM

[} BPOrERER A TR Lavwinolr e B ! 5.3 A - =
SUBSLRIBRD A AD-SWORT to beford™me ~thls '¥0th!day of Vay
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IESTITONY OF 1TMHS. TORIBIA BENITO

State your name, age and other pérsonal circumstances.
TORIBIA BENITC, 37 years of age, widow of Alejandro
Magbalana, and resident of Tipas, Taguig, Rizal.

Did you file any claim with the RED?
Yesy Sir.

"hendid you file a claim?
1 do not remember the date now, for it is long time
already.

Vhy did you file a claim for the RPD?
Because acgo;dlng to information a deceased member
of a guerrilla Unit would be given back pay.

Vho gave you this information?
The Commanding Officer of my deceased husband.

l'as your late husband a member of the guerrilla®
Yes, Sir.

There did he become a guerrilla?

1 do not know, Sir, because my husband left our house
and return home very seldom.

Did you ask him where he used to go?

- Yes, Sir, and he told me that he was going somewhere

only.

When did your husband die?
On 10 Dec 44, I do not know where he died and the cause
of his death.

Vho prepared your claim?
"r Pedro C,uz, the CO of my late husband.

Was the claim filed by you directly with the RPD?
Yes 9 Sir.

Vho were the other persons, if any, from whom you
inguired about the filing of claims?
o more, S8ir.

Don't you know anyone of your townmates who have been
working in the RFD?%
lione, Sir.

Don't you know Lt Lucic Silvestre®
I do not know him, Sir.

< 7 “oru SSIFIED
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ESTIVONY i 31 (JRI TAB 1

Stale your name,.age and other pirannal ¢cireumstances.
TQRIEIA BENITO, 3? years of age, widow of Alejandro
Magbalana, aid@ resident of T;paa, Taguig, Rizal.

Did you file any c¢laim with the. RPD?

IJ.':.I':, 31y ®

‘”‘*EI did ;ou filﬂ ¢laim? |
I do ot remenber the'date now, for it 1s long time
'..i:LII .I..dl-.'}.}'.i E

Ny did'you file a claim for the RPD?
Because aﬂc?fdlng o information a deceasad member
of a guesrrilla Vnit would be gdvan baeld: pay.

Wno gave you bhis infermation®
rne Gomughdlng OfCicer of my deeeased husband.

vas vour lsite husband a qumuur of Hhe guerrilla?
J.. (T ¥ ﬂil‘

"'"'l-\.

Wneredid he become a guerrilla?
I do not know, Sir, buuahau-my‘hushand 1ﬂft our house
and return hcome vary seldoms y

Did ¥ ou 48K him wheire Lis used Lo go?
Ye i; n.J.-I',. ahd j.1~;~ toldad me that he w i3 iﬂ,d‘;g; Eﬂmﬂwﬂﬂ'rﬁ
ONiY s

¥Yhen did ycur husband die?
On 10 Dee 44, I do not know where he died and the cause
of’ his neath.

Who prepared your elaim¥
Hr Fedro C,uzy the CO of my late husband.

Was the claim filed by veu dircetly with the RFD?
Yos s 31re

vho were the other persons, it any, from whon vou
inouired about the filing rf ﬂlairsr
Ko more, Sir.

Don't you know at 1£nnﬂ of yeour towhmates who have been
warhihg in the R

Don't you know Lt Luﬂin Silvestra?
I do not know him, Sir,

v
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TESTINMONY OF MHS. TORIBIA BENITQO CONT'D

15. Q.= What happended with your claim?
A.- T do not know, Sir.

16. Q.- Have your inquired about it already?
.- 1 have not lncuired about it yet, Sir, because I am sick.

17+ Q.= Vhat sickness do you have?
A.- &ccording to a Doctor, I have a defect in the lungs.

18. Q.- Anything more you desire to state in this investigation.
A.- No more, Sir.

S P Bm,?;

e
TORIBIA BENITO

SUBSCRIBED A'D SWORIN to before me this 10th day of ay

1948 at RPD, 'Mandaluyong, Rizal.
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PESTIMONY OF EC., TORIBIA BERITO CONT!D
15« Q.- Vhat happrended with your claim?
A.,~1 4¢ not know, Sir.

16+ Q.- Have ycuy incuired zbout it already?
A¢- 1 hare nct 'inculred about 1t yet, Sir, because I am sieclk,

17« Q.- Vhal sicknags de you have?
A.- Acceording to a Doctor, I have a Jdeiect in the lungs.

1B8. Q.- Anything mcre you desire to state in *“his vestlgation,
A.~ No pore; Eir, |

Taridiss Gt

TORTBIA BIERITO
SUBSCRIEYD-"AI'D '8WORY to before me this 10th day cf MaY

194 at FFD, YMandaluyorg, Rizal,

1 -
&sst Legal Officer,

BT
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TRSTINONY OF 2"Lt LUCIO SILVESTRE

l. €Q.- Will you state your name, age, civil status and
other personal circumstances?

4.- LUCIO SIILVESTRE, 25 years of age, married, 24

%, Inf, AFP, assigred in the Deceased Claims

section, RPD at "Tandaluyong, Rizal, and resident

1|

75 8 ag

HE Y

a

Tlpas, Tagulg, Rizal.

=]

Q@ .- You are informed %tiat you have been ralled to ex-
plain your side on a report that you have been
urging some widow residents of Tipas, Taguig,

EHizal, to file their respectiive claims with the
Hecovered Personnel Division for the estate of
their respectlve deceased husband, although#® you
knew that their respective husband were not mem-
bers ol the Guerrilla Forces. In this investi-
gation you are entitled to avall yourself of your
Constitutional rights; such as, to remain silemt

to have witnhesses 1n your favor called to testify,
to be informed of the charge against you, and
others. If you choose to testify in your favor

you should tell the truth and nothing but the %ruth.
llow, are you going to declare and explalin your side?

A.— Yes, Sir.

Q.= Since when havg vou been working in the RED?
Since 10 Jan 46, Sir.

[y
s
=
1

4. Q.- Do you use to return to Tipas, Tagulg., Rizal?
A.- I stayed in our place from 1 Jan 47 until this day.

Q.- Where did you stay previously®
A.- At Norzagaray, Bulacah.

6. Q.- Vhy were you in Norzagaray, Bulacan?
A,- That is the hometown of my wife and at the same
time that was my former Apmy station.

7. Q .- During your stay in Tipas, Taguig, Rizal, have
you ever been interviewed by widows of deceased
veterans or persons Killed by the Japs?

4.- There were some' claimants who akked me for some
information. ihe fact that some of these claimants
are ignorant about the matter, it is just my duty
to tell them the place to file their claims.

£. Q.- Do you remember the names of those claimants who
asked you some information?

A.- Yes, Sir, I remember one by the name of Arsenio
Dimaguila arad another Aurea Yumping.

500 % A | DECLASSIED |
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TESTIMONY OF 2'Lt LUCIE SILVEGTRE

le Ge= Will you state ycur name, sge, c¢ivil status and

f otner persoral clroumstances?

&~ LUCIO BILVESTRE, 2% years of age, married, 2d
ity Ini'y AFFP, assigned in the Deceased Claims
Scetiony RPD at Wandaluyong, Rizal, and regident
of Tipas, Tagulg, Rizal.

Q «— Yeu are informed tiat you have been called to ex=~
plaln your side on a report that you have been
.urging some widow residents of Ti{aﬂ, Tagulg
Rizal, to file their respectibe clalms with the
Recovered Personnel Division for the estate of
thelr respective deceased husband, although% you
Jnew that thelr respective hushand were not mem~
bers of the Guerrilla Forces., In this investi-
gation you are entitled to avall yourgelf of your
Constitutional rights; such as, toc remain sileht
to have withesses in your favor called %o testify,
to be informed of the .charge againsgt youw, and
others. If you choose to testify in your favor
cu should tell the truth and nothing but the
ow, are you golng to declare and explain your side?
L] A~ Yes, 5ir. | ¥

3+ Qe Since when have you been working in the RFD?
A.- 8ince 10 Jan 46, Sir.

L]

4, Qe= Do you use to return to Tipas, Tagulg, Rizal?%®
A.~ I stayed in cur place from 1 Jan 47 until this day.

5¢« Qo= Vhere did you f::iapr-viaunly?
A.~ At Norzagaray, can.

6. Q«~ Why were you in Norzagaray, Bulacan?
Av~ That is the hometown of my wife and at the same
time that was my former Apmy statlon.

7+ Q «~ During your stay in Tipas, Taguig, Rizal, have
you ever been interviewed by widows of deceased
veterans or persons killed by the Japs?

A+= There were some claimants who akked me for some
information., The fact that some of these claimants
are ignorant about the matter, it is just my duty
to tell them the place to file thelr Slaimse

£+ Qo= Do you remember the names of those claimants who

asked you some information?
A

'y I remember orne by the name of Arsenio
ulla and another Aurea Yumping.
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12,
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14.

15.

17.

18.

19.

STIUONY OF 2Y1Lt LUCIO SILVESTRE CONTID

What did they ask you?
They asked me of the place where to file their
claims.

Did you ever urge anybody to Ifile a claim?

Do you know some perscns in your place who were
killed by the Japs?

I can not mention any name due to the fact that I
was not in Tipas, Taguig, Rizal, during the Japa-
nese regime.

Vnere were you then? i ) A
I was in the operation of my mission mp my Guerrilla
Unit.

What was your U 1t in the Guerrilla?

T was a member of the Hunters ROTC Guerrilla.

Who was ynur co7
Col Terry 'Tagtangol Adevoso.

Vhere was your Sechtor in the Guerrilla Forces?
I was in the 4th 'Military District covering the
Frovinces of nlaal, Laguna and the City of Vanila.

Did you have any connection with the members of the
Guerrilla Forces in Taguig, Rizal?

The outfit in Taguig under Col Gayanl was also a
Hunters RPTC Guerriila, but it was the 47/"Div. while
my Unit is the 44"Division.

Did you use to go to Tipas during your Guerrilla
life?

les, Sir.

S50 you had known of persons killed by the Japs
there, is that right?
lio, Sir, I have not seen any.

Didyou know Proceso Ordonez, "Tartin Cp Ifarclano
Vagsalin, auro Labao, Francisco Sta Ana, Artemio
Bustaqulo and Aleaandro lMagbalana?%

I khow Proceso Ordonez only.

- Do yvou know how he died?

I do not lmow, Sir.

DE
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20.
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TESTIMONY OF 2"Lt LUCIO SILVESTRE CONTI(D

Qa~ What did they ﬁsk you?
A.- They asked me of the place where to file their
¢cleims.

Ge~ Dld you ever urge anybody to file a claim?¥
A.- No, Sir,

Qs~ Do you know some persons in your pikce whe were
killed by the Japs?

A+~ I can not mention any name due to the fact that T
vas not in Tipas, Tagulg, Rizal, during the Japa-
nese regima.

Qe~ Vhere were you then?
Ao~ 1 ;:n ir. the cperatiob of my mission & my Cuerrilla
Unit.

i.- What was your U_it in the Guerrilla?
»~ I was a member bf the Hunters ROTC Guerrilla.

Q.= Tho was your CO¥
&:.= Col Terry Magtangol Adevoso.

Qe«~ Where was vour Sector in the Guerrilla Forces?
Ao~ I was in the 4th Wilitary Distriet covering the
. Provinces of Rizaly; Laguna and the City of Vanila.

Qe= Did you have any connecéion with the members of the
Cuerrillia Forces in Taguig, Rizal?

A.= The outfit in Taguig under Cel Gayani was alsc a
Hunters RBTC Guerriila, but it wag the 47"Div. while
my Unit is the 44"Divigion.

Qa= pid ;ﬂu use to go to Tipas during your Guerrilla
@
‘-“"‘ ’ ml

Qe~ 50 you had known of garlnnl kiiled by the Japs
there, 1s that right
A~ No, Blr, I have net geen any.

Qs~ Didyou know Proceso Ordonez, “Martin Cp,uz, Warciano
Magsalln, Yauro Labao, Francisceo Sta y Artemio
Bustaquio and Ale Magbalana?

Ae~ T know Proceso oner only.

Qe= Do you know how he died?
As= 1 do not lnow, Sir.




=8 IR
(Testimony of 2"L% L gilvestre. Cont'd)

&
¥

2]1. Q.= Do you know also his widow?
A.- Yes, Sir.

= e L

22, Q.- Did she ever ask you some information about filing
i claim?®
J.I::Ll"" I_D} Eil]-

Do you know who among the people in Tlpas now filed
claims with RPD?
T do not remember those who filed deceased claims,

but I know almost all of those who filed livihg claims
as recognized guerrillas.

Do you know whether or not those who asked informa-
tion from you filed claims with RPD?

I can not tell exactly bec.Yse I have not seen them
personally.

Do you know of some people in your place who have illi-
feeling towards wvou?

I have heard that some people are envious about my
back pay but I do not know them.

Vlere yvou a member of the USAFTE
No, Sir, I was a civilian-guerrilla.

When were you inductéd?
On 8 Feb 42 with the mank of 2"Lt anc subseguently
promoted to 1Lt on 1 Jan 43.

You said that you knew the late Proceso Ordonez, do
you know whether he was a member of the USAFFE?

I do not know whether he was a member ol the USAFFE
or not.

20, Q.- Do you know whether he joined the Guerri lla Forces?
If so, what was his Unit?
L.- I do not know, Sir.

30, Q.= Do you know 1f the widow of the late Procesg (Qrdonez
filed a claim with the RFPDY
A.~ I do not know, eir.

31. Q.- Did you have any intervention in the preparatl on of the

f claim and supporting papers® for the estate of the late
Proceso Ordonez?

ﬂ EL i ITE' 5 E]iI' 5
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{Testimony of 2"Lt L Silvestre, Cont'd)

21le Qe= Po you know alazc his widow?
A—l""’ 1795, Eirt

o

22+ Qs= Did she ever ask you scme information about filing

. olain?
Qo= Hﬂ] &1rl

24; Qe= Do you lmow who amonz the people in Tipas now filed

elaims with KPD?

/ ~ as recogrized guerrillas,
‘Ao~ I can rot tell exactly bee.

ing towards vou
back pay but I do not know

ll- Hﬂ, H

. 27+ Qs= Wheh were you inductéd?
\J A.~ On 8 Feb 42 with the mank of o"
promoted to 1“1t on 1 Jan 43.

28, Qo= Yo sald that you knew the lltﬁ- f'

o Qo= Vare {:u a member of the USAFFE?
s L was a civiilan-guerrilia.

/| 4Ae= I do not remember those who filed deceased claims
/ but I know almost all of those who filed living ciaim:

24+ Qu= Do you know whether or not those who asked informa-
tion from you filed claims Eith RPD Y
g6 1 have not seen them

personally,
\F%; Qo= gp {uu know of anua?peupla in your place who have ill-
on ; | p—
ds= I have heard that some Mw envious about my
B¢ | & o\

Lt and subseguently

80 nrﬁﬂli’ 9 do
SAFFE?

you know whether he was a member ¢ ‘the U
4.~ I do not know whether he was a member of the USAFFE

or ﬂﬁt‘ .

29« Qo= Do you know whether he joined the Cuermd 1la Forces?

iIf 0, what was hils Unit?
A.~ I do not kﬂﬂ"'ﬂir-

30s Qs= De_you knew 1f the widow of the late

filed a claim with the KP1?
A.- I do not know, Sir,

31. Qo= Did you have any intervention in the

Proceso Ordonesz

preparail on of the

¢laim and lﬁpp:#tin‘ papers  for the estate of the late

Procesc (rdone
A.~ No, Blr.

) Exh i 8
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(Testimony of 2%1t I Silvestre. Cont'd)

32. Qo= Wers you acquainted with the late Tauro Labao?

d.:"Lt_ j_{]ﬁ .r_:irl %
33. G~ Vas he a member oi the USAFFEY

Le= I do not know him, Sir.

34. Q.- I'id you have any intervention in the preparation of
a

.I;i'r
the claim for his estate?
35. Qo= Did you help anybody from Tipas, Taguig, Rizal, in the
preparation of claim or claims for the RPD?

.~ Do you have anything more to say?

A.- llo more,8ir. f H#;:)
sl i / e .’
TR T
wﬁl {L¥ECTRE
& = & § o
=‘ -

SUBSCRIZED AID SWORN to before me this 25th day of Way,
19486 at 1Mandaluyong, Rizal.

L
O™
£

Capt, _
Asst Legal Officer, RPD

ExL.'F" .
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33w Q-4'1d5 ‘ne a membor of tho UUAFFE?
" Asw I.do not know himg 3ire

34, Q.~ Dl& you PETF any 1rtnrxbntinn in trﬁ prapnrahhui ﬂf
CtRe olain for his.ostate?
-:11" Iﬂt ﬂt ﬂlll -.if'u J fiF 3

35- Q.= id ‘you t“p ﬁnghrrv *"ﬁ* ”Tras, EFUiE, Rlzal, in ﬁna
pr&;ar4uir; of elain nr c*ai“s for;the r;h?
hi-" IG: n.'l-!]. o s .

.. 36I Q!"" I-"ﬂ‘ ﬂL .I.H.-vf‘ mfﬁ?kﬁl& ﬂﬂrﬂ ﬁf" qﬂ??
-l-"" I;q Tl‘tﬂl E'ﬁirr I' el ol

2

g / . L
""r ] : s o
AWM T BTy

L ." ;

X ,,..e "f’j ‘h..-:}.rf

s ey LUCT0 £ ORETRE
[l 2nd -t, InB =2901 1
:- L - = i ; -

"SUBSCRILLUPD. 4D SWONN to bafore me thiﬂ Eﬁtn day of Vayy
1348 et tmaﬁﬂwwg; Riml 4 ot |
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